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Aquests dies, a la televisió, només
surten les mateixes imatges: bos-
cos arrasats per les flames, camps
i muntanyes que han quedat re-
duïts a cendres, gent evacuada de
les seves cases i bombers i agents
rurals treballant sense descans. Un
escenari que, malauradament, es
repeteix cada estiu i amb conse-
qüències cada vegada pitjors. 

El canvi climàtic és un dels
principals causants. Cada any fa
més calor, tot està més sec i, per
tant, hi ha més risc d’incendis. Així
ho explica Eduard Pla, investiga-
dor del Centre d’Investigació Eco-
lògica i Aplicacions Forestals
(CREAF). Però el que també in-
flueix és que cada vegada hi ha me-
nys agricultura i ramaderia a la co-
marca. Un sector clau que ajuda
a protegir i mantenir els boscos va-
llesans que, segons Carles Lume-
ras, portaveu de la Coordinadora
per la Salvaguarda del Montseny,
“estan molt fotuts”. 

ELS BOSCOS, EN PERILL
Més de la meitat del Vallès Orien-
tal són boscos, els quals suposen
el 5% de tots els arbres de Cata-
lunya. Així ho detalla l’Inventari
Ecològic i Forestal de Catalunya
elaborat pel CREAF. Però el seu
estat actual s’allunya totalment
dels paisatges verds amb arbres
frondosos i rius plens d’aigua
que hi havia fa anys. 

“La situació que viuen els bos-
cos del Montseny i en general de
la comarca fa que s’encenguin els
llums vermells en tots els sentits,
encara que seguim fent veure que
no els veiem”, comenta Lumeras.
I és que, segons explica, “estem pa-
tint una sequera constant que fa
que els boscos s’estiguin quedant
sense aigua i la perspectiva de mi-

llora és mínima mentre el risc d’in-
cendi puja cada vegada més”. 

De fet, aquesta setmana, 25
municipis del Vallès Oriental han

arribat al nivell extrem de perill
d’incendi. Un panorama com-
plex al qual se suma el fet que cada
vegada hi ha menys biodiversitat.
Fins a un 25% menys que fa 20
anys. Una dada que hauria de fer
saltar les alarmes, ja que, segons
Pla, la biodiversitat és essencial
“perquè els boscos puguin resistir
més l’impacte del foc i perquè pu-
guin recuperar-se més ràpid”.

PREVENCIÓ I PROTECCIÓ
La clau per corregir aquesta si-
tuació recau en diversos factors,
però sobretot en la prevenció i en
la protecció dels espais naturals.

D’una banda, Pla pensa que per
evitar que els boscos es deteriorin
i que hi hagi incendis, cal “mini-
mitzar o reduir les accions hu-
manes”. Però al Montseny “fa
més de 30 anys que es fa una po-
lítica de promoció turística i tot ho
està ocupant el tercer sector”, la-
menta Lumeras. Mentre que pel
que fa a la protecció, la normati-
va que protegeix el Montseny és de
l’any 1977 i, per tant, està total-
ment desactualitzada i obsoleta, i
la resta de boscos, com que són
majoritàriament privats, no estan
obligats a estar protegits.

Segons Pla, en aquests casos
“els incentius per mantenir
aquests boscos són baixos”. Per
tant, “gestionar-lo no sol sortir
a compte al propietari”, co-
menta. Un fet que fa que molts
d’ells es desentenguin de l’estat
d’aquests espais verds.

LA IMPORTÀNCIA DEL CAMP
“L’única manera de mitigar tot
això  és crear una economia rural,
ja que amb l’agricultura i la ra-
maderia creix la possibilitat que els

boscos sobrevisquin molt més
temps”, diu Lumeras. No només
perquè els ramats “fan una feina
magnífica per evitar els incendis”,
sinó perquè els pagesos, que viuen
i treballen a les zones rurals i na-
turals, cuiden de l’entorn.

Aquesta activitat, però, s’ha
anat perdent i això ha fet que els
boscos hagin anat menjant-se
els camps i ocupant el que abans
eren horts o prats de pastura.
“Però aquests boscos que creixen
són de mala qualitat”, diu Lu-
meras, ja que són “joves i densos
i susceptibles a patir falta d'aigua,
i això facilita que el foc s'esten-
gui”, detalla Pla. D’aquí la im-
portància de mantenir els es-
pais agrícoles, que “malaurada-
ment s’estan extingint a la co-
marca per la tendència, cada ve-
gada més generalitzada, d’urba-
nitzar les poques zones rurals que
queden sense pensar en les con-
seqüències que això té a nivell cli-
màtic i pel que fa als incendis”, la-
menta Lumeras, que posa com a
exemple el cas del Calderí, a Mo-
llet, o del Sector C, a Corró.

EL VALLÈS TAMBÉ ES CREMA
Per tots aquests motius, conti-
nuen cremant hectàrees de bosc
arreu. I la comarca és un clar ex-
emple del que està passant per-
què, tot i que no s’ha hagut de la-
mentar cap foc important, sí que
s’han declarat petits incendis des
que va començar l’onada de ca-
lor  a Santa Perpètua, a la Garri-
ga en dues ocasions, a la Roca i a
Llerona, deixant entre tots ells un
total d’uns 11.000 metres qua-
drats de massa forestal cremada.
Ara bé, res comparat amb l’in-
cendi que va patir el Montseny
l’any 1994, que Lumeras recorda
com una “autèntica fatalitat”, ja
que va cremar un total de 9.000
hectàrees en una setmana.

Una situació similar a la que
ara mateix estan vivint molts
ciutadans que estan posant el
crit al cel en veure paisatges
sencers entre les flames. Però
aquestes fatalitats es podrien
evitar, en gran part, fent aquest
mateix crit de SOS abans de
veure-li la gola al llop, seguint el
discurs de Pla i de Lumeras.

Els boscos fanun crit d’auxili
» Els boscos vallesans estan secs, perden biodiversitat i tenen cada cop menys manteniment i protecció
» Un activista i un investigador adverteixen de la complexitat de la situació davant el canvi climàtic 

Divendres, cremaven 5.500 metres quadrats de massa forestal a Llerona. Foto: Twitter (@AdfMontseny)

“La situació dels boscos
fa que s’encenguin 
els llums vermells 
en tots els sentits”

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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La lupa

Permeteu-me un article que no regalarà cap ore-
lla. Estic preocupat. Fins i tot diria que estic en-
fadat. És clar que aquests sentiments no m’a-
floren ni cada dia ni de manera permanent. Són

un pòsit, una gota –malaia– que va fent forat i que, mal-
grat que no ha aconseguit que voti un extrem, que dei-
xi de votar o que me’n vagi a una manifestació com els
ciutadans de Sri Lanka, va minant els fonaments d’una
manera de viure i de veure la comunitat i la societat.

Demano disculpes, d’entrada. I també vull acla-
rir que aquest sentiment, decebut, no m’impedeix fer
coses, viure i gaudir de la gent i dels entorns on em
sento còmode.

Tot va bé fins que reviso el temps que fa que estem
en crisi –ambiental i econòmica–, i em remou l’ànima
veure que tot això que ens passa, i que ens passarà, fa
anys que dura. Que fa 15 anys que aguantem metxa,
amb la crisi econòmica, i que no estem millor, sinó pit-
jor. Que fa 30 anys que advertim de la degradació del
clima, i que no estem millor. I que tot allò que dèiem
als anys feliços sobre si deixaríem un món millor als nos-
tres fills era mentida. Que no. Que no ho farem. Que
deixarem un pitafi de món. Vivim una guerra que en
són moltes. Patim una inflació i un empobriment ge-
neral. Hi ha tensions demogràfiques. El clima està fet
una merda. L’aigua és insuficient. Mentre l’Índia,
Rússia o la Xina fan animalades amb les seves políti-
ques industrials, nosaltres fem el passerell reciclant o
separant, comprant amb bossa de roba i deixant els cot-
xes a casa per contribuir no sabem ben bé a què. Ve-
ient com evoluciona tot, et qüestiones si cap política ha
tingut impacte, si cap decisió personal ha servit d’al-
guna cosa o si tot era un postureig de ca l’ample.

Ara resulta que la guerra d’Ucraïna tornarà a en-
darrerir la transició energètica, obrirem de nou les
mines de carbó i considerarem verdes l’energia nu-
clear i el gas. Com si el clima fos un objecte o una jo-

guina que podem treure a passejar quan no tenim res
més important a fer.

El primer mal del món és climàtic, i pot endur-se
tots els governs i l’ordre mundial per davant. Hi ha un
“pecat” comú, que és l’avarícia, que amara tot el que pas-
sa i el que fa que anem malament. A més de l’avarícia,
hi ha un egoisme que ens mata com a comunitat. I hi
ha un segon mal, que és l’estructural crisi econòmica
i de model social, que explotarà per la inflació i la im-
possibilitat de prendre decisions globals per frenar-la.

En el mentrestant, en aquest moment greu, la gent
aguanta metxa, observa i s’apunta als extrems o pateix
sense compartir gaire les seves pors. També veu, im-
potent, com les actituds avares i egoistes guanyen la par-
tida. I com perd tothom que procura fer i viure tenint
en compte les amenaces que planen sobre la humani-
tat. Passa el que descriu magistralment la pel·lícula on
Leonardo DiCaprio s’adona que tot plegat és un circ
d’interessos i de frivolitat, a Don’t Look Up.

La gent aguanta metxa, però veu que hi ha com-
panyies energètiques –grans, molt grans– que
aprofiten els alts preus de l’energia per buidar em-
bassaments i cobrar cara l’energia que per a ells és
més barata de produir.

La gent aguanta metxa mentre veu i ha de callar
davant de tots els que defensen només els seus in-
teressos corporatius, decorats en proclames que són
xantatge.

La gent aguanta metxa i veu que hi ha institucions
i organitzacions que amplien els privilegis dels seus tre-
balladors mentre en altres sectors i oficis se’n perden
per poder-los anar mantenint.

La gent aguanta metxa mentre veu que les empre-
ses globals no tributen de manera justa.

La gent aguanta metxa mentre les benzineres es que-
den els cèntims que eren per a nosaltres gràcies a la re-
baixa imposada pel govern espanyol.

Aguantar metxa no és el que havíem previst, per
descomptat. I aguantem metxa per no acabar-ho
trencant tot, mentre veiem que tot es trenca. El món
no va. I no podem canviar el món. És així de sim-
ple. I és veritat que els que tenim 50 i més anys hem
viscut diferents crisis i hem vist com tot anava a mi-
llor, però també fa molts anys que veiem –els que
ho volem veure– que vivim en un polvorí o en un
castell de cartes que no sabem quant de temps més
restarà de peu.

Em preocupa el clima, la inflació, el desequilibri
demogràfic, l’extrema debilitat de la democràcia li-
beral, la Unió que no ho és, els polítics que no es vo-
len entendre per pura tàctica del curt termini, les com-
panyies que no se sustenten en res tangible, les ad-
ministracions atrinxerades en la burocràcia o l’en-
deutament bestial que ja no pagarem mai i que ens
fa anar coixos i la manera infantil com segueixen ex-
plicant que farem tantes i tantes coses que no farem.

Aguantem metxa davant dels que encara no han
decidit salvar la humanitat de si mateixa. No podem
seguir explicant a la gent que les coses aniran millor
i que serà així sense cap esforç de ningú, ni dels go-
verns, per fer-ho possible. No pot ser que no trobem
gent per treballar pintant una carretera perquè mol-
ta gent viu prou bé sense treballar o perquè som un
país garantista on la “titulitis” i el proteccionisme mal
entès frenen l’aprenentatge que es fa per la pràctica.
No pot ser que vulguem una millor sanitat i no sigu-
em capaços de produir més metges. No pot ser que
hàgim de consumir productes de més a prop però no
trobem qui vulgui treballar la terra. No pot ser que una
pandèmia ens faci descobrir que, per no fer, no fem
ni els respiradors dels hospitals.

Aguantem metxa, però no hi ha més cera de la que
crema. La inflació és el darrer dels preludis. Hem de
tornar enrere per poder tornar a anar endavant.

NLes millors
perles

Una influencer és traslladada des de l’aeroport en cadira de
rodes amb un “mal agonitzant” i al final descobreix que

tenia gasos. Li ha passat a la brasilera Vitoria de Felice, que ha
reconegut que li feia vergonya tirar-se un pet davant el xicot.

La policia italiana persegueix, reté i escorcolla a punta depistola el jugador del Milan Tiémoué Bakayoko (francès
d’origen ivorià) fins que els agents s’adonen de qui és.
L’actuació ha estat titllada de racista. I amb raó.

“Prohibit practicar sexe anal/oral/vaginal a la biblioteca”. Això
diu el cartell d’una biblioteca catalana que s’ha fet viral a

Twitter, on @kozackkkha compartit la imatge i una reflexió:
“Que animat que està el panorama si han hagut de posar això”.

Un govern espanyol amb Iglesias de president,
Junqueras i Otegi de vicepresidents i Echenique com a

ministre de Defensa. És l’anunci que ha fet Iglesias en ser
preguntat pels mitjans. Avisem per si de cas: feia broma.

LA FOTONia Escolà/ACN

per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

Aguantant metxa
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A presó per intentar robar en un supermercat
i ferir amb una navalla quatre treballadors1

2
Un incendi crema el marge 
de la C-59 a Santa Perpètua

Nou episodi de males olors a Mollet: 
“Vivim un infern respiratori”

Pas endavant per desencallar 
més de 400 pisos a Parets

“No al porta a porta”: Queixes veïnals 
a Cardedeu contra el nou sistema

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@MarPoyato: Dolores Delgado plega
com a fiscal general de l’Estat per motius
de salut. Delgado ho ha comunicat a la
ministra de Justícia, Pilar Llop.

@324cat: Els Agents Rurals, sobre l’in-
cendi del Pont de Vilomara: “La principal
hipòtesi de treball és que l’origen sigui la
intencionalitat”.

#IncendiIntencionat

@freeannagabriel: L’ordre de detenció con-
tra Anna Gabriel queda sense efecte. Acom-
panyada pels seus advocats, s’ha personat a
Madrid davant el Tribunal Suprem.

#TornaAnnaGabriel #DoloresDelgadoPlega

Tribuna

L’altre dia em queia a lesmans La fàbrica de can-
çons, un llibre interes-

sant de John Seabrook, articu-
lista del New Yorker. En un
viatge de Nova York a Los An-
geles i d’Estocolm a Corea, Sea-
brook explica que els hits actu-
als estan plens de hooks, una
mena d’hams musicals disse-
nyats per enganxar-se a la nostra
oïda. Els seus compositors, rela-
ta l’autor, han dedicat centenars
d’hores a inventar-los; a aconse-
guir que la melodia, el ritme i la
repetició s’incrustin al
cervell humà. I els han
pensat perquè aquesta
experiència funcioni
sempre. Per activar-nos
un punt de plaer sigui
quan sigui i on sigui.

Més enllà del llibre
en si, que recomano tant
als malalts de la música
com als que no s’imagi-
nen perdent el cap per l’última
cançó –posem pel cas– de Rosa-
lía, tot plegat ve a tomb perquè,
mentre el llegia, no podia parar de
pensar que tant de bo al nostre
gremi tinguéssim tan clar, i tan
treballat, com aconseguir activar
aquest punt de plaer entre els
nostres lectors. “Quins serien els
hooksdel periodisme –en el meu
cas– local?”, em preguntava.

En una professió que sovint es
pensa i es treballa més per a l’au-
toconsum que per a qui ens adre-
cem –quants periodistes escriuen
per a ells mateixos i les seves dè-
ries?–, pensar en aquests termes
no és fàcil. El periodisme ha de ge-
nerar plaer? Informant, per ex-
emple, es pot generar plaer? I opi-

nant o entrevistant? Són pre-
guntes que poden tenir diverses
respostes. Jo diria, però, que si
volem tenir futur, com a mínim
ho hem d’intentar. Buscar el
plaer dels nostres lectors, sí, que
pot ser de molts tipus. Pensar
més en l’audiència, en què vol i
en què espera.

I això, és clar, passa, en pri-
mer lloc, per tenir definida
precisament aquesta audièn-
cia. La nostra audiència. Un re-
quisit que a la trinxera de la
proximitat –paraula de moda

i que tothom predica, però
que no tants apliquem– tenim
més a l’abast. Ara bé, que ho
sapiguem aprofitar ja és una al-
tra cosa. Perquè en el dia a dia
periodístic prenem contínua-
ment decisions, aparentment
insignificants, que determi-
nen si ens apropem o ens allu-
nyem de la nostra audiència.

¿Valia la pena informar so-
bre aquells quatre gats de l’Ei-
xample de Barcelona que un
dia van trucar a la redacció ex-

plicant que anaven tots junts
amb els fills en bici a l’escola, sen-
se cap mena de repercussió me-
diàtica? Quan avui els bicibusos
s’han multiplicat arreu de la
ciutat, estan influint en l’agenda
política i fins i tot han fet el salt
a altres països, la resposta és molt
fàcil. Però intuir-ho en aquell
moment i donar-li importància
quan era incipient no ho és tant.
I us asseguro que, per a aquells
quatre gats –que després van ser
centenars–, veure la seva ini-
ciativa a les pàgines del diari del

barri els va generar
plaer. Plaer periodístic,
sí. I encara ara ens ho
recorden.

És només un ex-
emple. Un petit ex-
emple que al meu en-
tendre il·lustra els
possibles hooks del
periodisme, especial-
ment del de proximi-

tat: centrar-se en el que mou
les persones; acompanyar sen-
se alliçonar; saber detectar in-
cipientment quan el món can-
via –i explicar-ho– en lloc de
voler-lo canviar nosaltres, que
no som tan imprescindibles;
ser una part més de la comu-
nitat sense voler ser el tot… En
definitiva, fer periodisme pen-
sant més en els altres que en
nosaltres. Una cosa tan fàcil de
dir com difícil de fer, però in-
discutiblement necessària.

Hem de saber detectar
incipientment quan el món 

canvia –i explicar-ho– en lloc 
de voler-lo canviar nosaltres

Els ‘hooks’ del periodisme local
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

Els semàfors

La granollerina Carme Diaby 
ha creat una associació que
ajuda les noies que, com ella,
han patit abusos sexuals. Entre
els seus objectius destaca la

detecció i la prevenció de casos
a les escoles i la creació d’un
espai de suport a les famílies.

pàgina 8Carme Diaby

L’Ajuntament de Mollet va ser
víctima d’una estafa informàtica
de 62.000 euros fa dos anys. 
Un fet que ha mantingut en
silenci fins ara, que s’ha fet
públic als mitjans, i que ha
portat l’oposició a qüestionar 
la transparència del consistori.

pàgina 10Aj. de Mollet

L’Ajuntament de Cardedeu 
ha tirat endavant el porta a

porta sense sotmetre’l a votació
al ple i a través d’un decret
d’alcaldia. Un procediment 

que ha generat queixes veïnals 
i que va portar uns 200

cardedeuencs a manifestar-se.
pàgina 18Aj. de Cardedeu
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Estrena lluïda. Divendres
15 de juliol, en plena ona-
da de calor, Espai Línia es

va omplir de gom a gom en el dia
de la inauguració d’aquest primer
Centre de Comunicació de Pro-
ximitat impulsat pels diaris Línia
i Comunicació 21 al carrer Giro-
na, 52 de Barcelona.

Entre les prop de 150 persones
que van assistir a l’acte inaugural
hi havia polítics de la primera lí-
nia de gestió de la metròpoli, pe-
riodistes de renom i cares cone-
gudes dels moviments veïnals.
Molt pocs van voler perdre’s la
presentació del nou espai, que vol
convertir-se en un centre de tro-
bada de tots els barris metropo-
litans: la Casa dels Barris. L’edi-
tor del Grup Comunicació 21 i im-
pulsor de la iniciativa, David Cen-
tol, resumia l’essència del nou cen-
tre en el seu discurs de presenta-
ció, assenyalant que “Espai Línia
és una idea més que un espai; una
idea oberta a tothom”.

En aquest sentit, Centol va dei-
xar clar que el nou espai té com a
objectiu trencar la barrera entre
els lectors i els mitjans que mas-
sa vegades s’ha instal·lat en el sec-
tor de la comunicació. “Volem re-
connectar amb els lectors, però
també amb les fonts d’informació,
amb els territoris metropolitans i
amb les administracions, espe-
cialment les municipals”, afir-
mava l’editor. És per tot això que
Espai Línia serà un indret on es
crearan continguts, però on tam-
bé es duran a terme exposicions
–la primera, ja en marxa, porta
per títol La Barcelona descone-
guda i vol fomentar el turisme
km0–, cicles de conferències i de-

bats, com el que just el dia abans
ja va organitzar a Espai Línia el
diari Ara sobre el dèficit fiscal i
d’infraestructures.

El local, de 368 metres qua-
drats, està perfectament habili-
tat i equipat per atendre tota
mena de trobades, amb una bona
acústica, així com grans exposi-
cions gràfiques i audiovisuals. Es-
pai Línia vol estar al servei de to-
tes les entitats, associacions de
veïns i empreses vinculades amb
el valor de la proximitat. Tots els
serveis són gratuïts.

EL VALOR DE LA PROXIMITAT
El primer tinent d’alcaldia de
l’Ajuntament de Barcelona, Jau-
me Collboni, que va intervenir en
l’acte, va remarcar la necessitat de
tenir mitjans i administracions
més properes a la ciutadania. “Hi
ha coses que passen a la ciutat
que si no les expliqués la prem-
sa local no ho faria ningú”, afir-
mava el socialista.

Collboni posava com a ex-
emple el bateig de dos gegants a
la Verneda, una festa popular de
gran impacte en aquest barri
barceloní però que no hauria
tingut repercussió sense diaris
com els Línia. Tal com recorda-
va Collboni en la seva interven-
ció davant d’una sala plena, en
veure aparèixer aquella notícia
als mitjans, el veïnat de la Ver-
neda es va sentir orgullós i feliç.
“Calen projectes com aquest,
que són una ambaixada del món
local al centre de Barcelona”, va
afirmar el primer tinent d’alcal-
dia de la capital catalana, que va
destacar que “Espai Línia és un
projecte innovador”.

De la mateixa manera, Ra-
mon Grau, president de l’Asso-
ciació de Mitjans d’Informació i
Comunicació (AMIC), va consi-
derar, durant el seu discurs, que
“el periodisme local és cabdal
tant per a la llengua com per al
país”. “Si hi ha un col·lectiu de
mitjans que des de sempre han
contribuït a arrelar i a constru-
ir identitat, que han defensat la
llengua, que han esdevingut una
eina de participació i pluralitat,
que enforteixen la democràcia i
que són un filtre contra les no-
tícies falses, aquests són, en
bona part, els mitjans de l’A-
MIC”, va argumentar Grau. “El
cas dels diaris Línia ho exem-
plifica clarament, perquè expli-
quen la realitat de Barcelona i de
la regió metropolitana des del ri-
gor i el coneixement més proper,
i amb professionalitat”, va afegir.

Qui també va intervenir en
l’acte inaugural va ser el secretari
de Difusió de la Generalitat de
Catalunya, Jofre Llombart, que
també va reivindicar la proximi-
tat i va apuntar que els mitjans de
comunicació han de ser espais
d’anada però també de tornada,
és a dir, projectes que obrin les
seves portes, tal com planteja el
nou Espai Línia.

ESPERANÇA ENMIG DE LA CRISI
El periodisme és una professió
travessada per moltes crisis. Du-
rant l’acte, cap dels discursos va
negar quelcom que sembla evi-
dent: la crisi del paper, la crisi eco-
nòmica i els moments d’incerte-
sa global per la guerra d’Ucraïna
i la pandèmia són sempre un fre
a qualsevol iniciativa innovadora.

Malgrat això, Espai Línia va
presentar-se com un projecte am-

biciós. “El mitjà de comunicació
total ja no pot ser només en digi-
tal o en paper”, deia Centol. L’e-
ditor del Grup Comunicació 21 va
anar un pas més enllà en reivin-
dicar que el nou projecte vol ser un
espai “on passin coses que tingu-
in repercussió”.

La idea va ser compartida per
Llombart, el qual, en un moment
en què tot passa de pressa i a in-
ternet, va aplaudir un projecte com
Espai Línia que reivindica la pre-
sencialitat i les coses fetes amb
temps. Amb tot, el secretari de Di-
fusió de la Generalitat de Catalu-
nya va encoratjar els presents a la
sala a donar suport al primer
Centre de Comunicació de Proxi-
mitat. “Animo tothom a ajudar a
omplir de vida Espai Línia perquè
sigui un projecte d’èxit. Les pa-
raules d’avui ara les hem de traduir
en fets”, va concloure Llombart.

Collboni: “Espai Línia ésunaambaixada 
delmón local al centredeBarcelona”

Prop de 150 persones van assistir a l’acte inaugural. Foto: Joanna Chichelnitzky

El primer tinent d'alcaldia de l'Ajuntament de Barcelona, Jaume Collboni, intervenint en l'acte. Foto: Joanna Chichelnitzky



22 de juliol del 2022

Granollers

| 8

líniavallès.cat

La Font Verda, més a prop 
de tenir nous pisos públics

HABITATGE4Granollers ja està
més a prop de tenir més habitat-
ge públic. No només perquè re-
centment s’anunciava que es fa-
ran nous pisos protegits al barri
de l’Hostal i als terrenys que Adif
té a tocar de l’estació sinó perquè
la junta de govern local ha apro-
vat inicialment el projecte ex-
ecutiu per construir 17 pisos de
lloguer assequible a la Font Ver-
da. En concret a la cantonada en-
tre el passeig de la Muntanya i el
carrer Francesc Ribas, just davant
la rotonda de l'hospital.

Aquesta actuació, que costa-
rà uns 3 milions d’euros i que

s’emmarca en el Pla Local d’Ha-
bitatge 2018-2023, es farà en un
solar que és propietat de l’Ajun-
tament. Un espai on Ravetllat Ar-
quitectura SCP, l’empresa gua-
nyadora del concurs, construirà
un edifici sostenible, amb una co-
berta verda i sistemes d’eficiència
i estalvi energètic, que acollirà ha-
bitatges d’uns 70 metres qua-
drats i un aparcament soterrat.

Tot plegat per sumar-se a la
cinquantena de pisos protegits
que també s’aixecaran en els prò-
xims anys a la ciutat i aconsegu-
ir que l’accés a l’habitatge deixi de
ser un problema.

Granollers tindrà un nou
jutjat de primera instància

JUSTÍCIA4A Granollers hi ha
nou jutjats de primera instància i
tots ells estan sobrecarregats. De
fet, segons el Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya (TSJC), ja fa
cinc anys que entren un 30%
més de casos dels establerts. Per
això ara el Consell General de Po-
der Judicial ha aprovat crear-ne
un de nou, que començarà a fun-
cionar a partir de l’any que ve.

Aquest pas permetrà acos-
tar-se a la relació actual d’onze jut-
ges per cada 100.000 habitants
que marca el TSJC i que en cap cas
es compleix al Vallès Oriental, ja

que tots els assumptes judicials de
la comarca es concentren als jut-
jats de Granollers i Mollet. Un fet
que fa que el servei es col·lapsi i
que ha portat tant a jutges com a
fiscals a demanar solucions.

De fet, en aquesta línia, l’Il·lus-
tre Col·legi d’Advocats de Grano-
llers i el Vallès Oriental convoca-
va una concentració la setmana
passada per reclamar millores. I
és que, tot i que el nou jutjat cor-
regirà en certa manera aquest
dèficit, des del col·legi consideren
que calen encara més jutjats per
atendre tota la població.

Torna la Festa Major de Blancs
i Blaus  amb més de 200 actes
FESTA MAJOR4En un mes, Gra-
nollers tornarà a tenyir-se de
blanc i blau. I és que per fi se ce-
lebrarà una Festa Major com les
de sempre, que omplirà del 20 al
28 d’agost els carrers i les places
de gent, música i cultura popular.

Així es confirmava dimarts en
la presentació del programa, que
torna a incloure actes tan típics
com el correfoc, el correaigua, el
concurs de rajolers o l’estirada de
corda, entre altres. En total més

de 200 actes que clouran amb el
veredicte final, com sempre de la
mà de Pep Callau.

Enguany, però, no s’ha apos-
tat per portar grans caps de
cartell, ja que l’únic artista des-
tacat serà Lildami. I és que s’ha
volgut donar tot el protagonis-
me a les colles i entitats que, se-
gons l’alcaldessa, Alba Barnu-
sell, són qui “han mantingut la
flama encesa durant aquests
dos anys tan complicats”.

Imatge virtual del bloc de pisos. Foto: Ajuntament

Veredicte. Foto: Ajuntament

Empreses | La plantilla d’Automòbils Bertran, en vaga
El 98% dels treballadors de l’empresa estan secundant la vaga indefinida, 
que començava dimecres i que inclou diverses manifestacions que es faran

pròximament al centre de la ciutat i a la seu del Grup Maas, a Barberà.

SOCIETAT4La Carme Diaby, una
jove granollerina, va patir abusos
sexuals quan era petita, dels cinc
als dotze anys. Una realitat que
va amagar a tot el seu entorn fins
que va complir els divuit i va de-
cidir trencar el silenci. 

A partir d’aquí, la seva histò-
ria es va anar fent mediàtica. Però
Diaby sentia que havia de fer al-
guna cosa per aconseguir que al-
tres joves no visquessin el mateix
que ella i va decidir posar-se a fer
xerrades i conferències. “Em va
servir per veure que molta gent
es veu reflectida en la meva his-
tòria i que no té eines per expli-
car-ho i parlar-ho”, comenta a Lí-
nia Vallès. Per això, ara ha deci-
dit anar un pas més enllà i crear
una associació que porta el seu
nom i que va presentar fa només
dues setmanes. 

“Vaig coincidir amb la Mòni-
ca Santiago, que és una advocada
que està preocupada per aquest
mateix tema a nivell jurídic, i em

va ajudar a tirar-ho endavant”, ex-
plica. De fet, en aquest poc temps
ja han atès a algunes noies. Encara
que els seus objectius van més en-
llà, ja que l’associació, a banda d’a-
judar a les joves que pateixen
abusos, vol ser un mitjà per de-
tectar i prevenir els abusos sexu-
als a les escoles, recollir dades re-
als i crear un número de telèfon
fàcil de recordar per als menors i
un espai per ajudar a les famílies.

Segons Diaby, la idea és poder
fer tot això en un local propi.

“Però acabem de néixer i, per ara,
estem atenent la gent al despatx
que dirigeix la Mònica a Barce-
lona”, diu. “Ara bé, amb la idea
d’obrir alguna cosa al Vallès i si es
pot també a Barcelona”, afegeix.
Tot plegat, per aconseguir que els
abusos sexuals deixin de ser un
tema tabú i per visibilitzar les víc-
times. I, per començar a fer-ho,
segons avança Diaby, pròxima-
ment es faran sessions amb grups
de suport familiars a un espai que
li cediran a Granollers.

A l’esquerra, Mònica Santiago, i a la dreta, Carme Diaby. Foto: Pol Solà/ACN

Neix una entitat per ajudar
víctimes d'abusos sexuals

» L’associació sorgeix de la mà de la granollerina Carme Diaby
» Va patir abusos de petita i vol que altres noies no passin pel mateix
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Gallecs, de celebració: 
en marxa la seva Festa Major

CELEBRACIÓ4Ahir es donava el
tret de sortida la Festa Major de
Gallecs, que s’allargarà fins di-
umenge amb una desena d’acti-
vitats programades. Un esdeve-
niment que no se celebrava amb
normalitat des d’abans de la pan-
dèmia i que per fi tornarà a om-
plir  l'Espai Rural de Gallecs i els
seus voltants com ho feia abans.

L’ambient habitual ja es co-
mençava a veure ahir amb el
concurs de truites fetes amb ous
de gallines en llibertat i amb el
bingo musical. Encara que aquest
vespre s’espera un dels plats forts

de la festa: el Festival Salvem
Gallecs 2022. Una iniciativa per
reivindicar la conservació de l’es-
pai a través de la música, prece-
dida pel sopar solidari de la PAH.
Mentre que demà hi haurà una
festa de l’escuma, una xocolatada
freda, un sopar de germanor i més
música, i diumenge clourà el pro-
grama amb una diada castellera
i un grup d’havaneres.

Tot plegat de la mà de l'Asso-
ciació de Veïns de l'Espai Rural de
Gallecs, que continua treballant
per mantenir l’essència d’aquest
indret tan important de Mollet.

Tira endavant el Pla de la
Bicicleta, tot i la falta d’acord
MOBILITAT4El ple aprovava di-
lluns el nou Pla Director de la Bi-
cicleta, tot i les al·legacions que
s’han presentat i les queixes que
ha despertat entre veïns, entitats
i partits polítics. I és que tots ells
coincideixen en la perillositat i la
inconnexió dels carrils bici di-
buixats que, segons el regidor de
Mobilitat, Juanjo Baños, serviran
per “millorar la seguretat viària
dels ciclistes i augmentar el nom-
bre de desplaçaments en bici”. 

En la votació, tant ERC com
Mollet en Comú van abstenir-se
en considerar que el pla “arriba

tard” i que “està incomplet”. “No
hi haurà un itinerari amb carril
bici que connecti la ciutat”, la-
mentava el regidor republicà Ser-
gi Suárez, que a la vegada es
queixava la falta de manteni-
ment dels carrils bici actuals. 

Un punt de vista compartit
pels comuns, que en veu del re-
gidor Gabriel Espinosa comen-
taven que és un document que
“té marge de millora” i que “s’ha
de mirar amb més detall”. Tal
com expressaven les entitats
Mollet Pedala i Mollet Opina fa
tan sols unes setmanes.

L’Ajuntament, víctima d’una
estafa de lladres informàtics
ESTAFA4Era el 2020 quan un
grup de lladres informàtics s’em-
portava de les arques municipals
més de 62.000 euros. Un fet que
el consistori havia guardat en si-
lenci fins que dilluns,  després que
el dia abans ho publiqués La
Vanguardia, el primer tinent
d’Alcaldia, Raúl Broto, explicava
al Ple que “fa dos anys es va de-
tectar un problema amb una fac-
tura”. Es va tractar d’una estafa
amb suplantació d’identitat.

“En aquell moment els con-
trols existents no van acabar de
funcionar”, deia Broto. Un fet que
va escandalitzar la resta de grups
municipals, sobretot per haver-ho
amagat durant tot aquest temps.
Però, segons Broto, el tema ha es-
tat aturat fins ara, que s’ha fet pú-
blic, perquè estan plantejant-se
“si cal obrir un procediment ju-
dicial”. Encara que, en cap cas,
parlava sobre si s’han recuperat
o no els diners robats. 

La festa tornarà a omplir l’entorn de Gallecs. Foto: Twitter (@molletvalles)

Ajuntament de Mollet. Foto: Arxiu

Societat | Més seguretat a la Festa Major
Mollet no vol tenir cap agressió, assetjament ni actitud masclista o homòfoba
durant la Festa Major. Per això posarà dos Punts Lila i un telèfon al qual es
podrà trucar i enviar missatges per prevenir o intervenir en aquests casos.

SALUT4“Imagineu que, durant
la matinada, esteu dormint i us
desperteu per culpa de la calor. El
que faria qualsevol és aixecar-se
i obrir la finestra, però alguns ve-
ïns no ho podem fer perquè la pu-
dor que entra és insuportable”.
Aquesta és la situació que viuen,
des de fa dies, a Can Pantiquet i
al barri de l’Estació Nord, expli-
cada pels mateixos veïns. “Una
tortura”, segons denuncia l’enti-
tat Mollet Respira, ja que aquests
episodis de pudor han coincidit
amb l’onada de calor.

Ana Aguilar, membre d’a-
questa associació i veïna afectada,
denuncia que “les horribles olors
químiques i la pudor de clave-
guera fan que les persones amb
sensibilitat química i problemes
d’asma o al·lèrgies estiguem vivint
un infern respiratori”. Per això,
demana “solucions i explicacions
davant aquestes olors que cada
dia són més intenses i constants”.

Per la seva banda, Antonio Ló-

pez, que també és membre de
Mollet Respira, assegura que tant
l’entitat com els veïns desconeixen
quin és l’origen d’aquestes males
olors i que, per això, han demanat
a l’Ajuntament “que faci inspec-
cions per saber què passa i com es
pot solucionar”, diu. Mentre que
al ple de dilluns, la portaveu de
Mollet en Comú, Marina Escri-
bano, avançava que aquestes
olors “presumptament provin-
drien de les fàbriques”. 

En aquesta línia, Escribano va
demanar explicacions munici-
pals, en tractar-se d’un tema que
“ja s’havia parlat en altres oca-
sions” i el regidor de Gestió Ur-
banística, Juan Torrecilla, li res-
ponia que “els controls químics
són competència de la Generali-
tat”.  Tot i que reconeixia haver
rebut diverses reclamacions de
veïns que l’Ajuntament ha su-
pervisat, “però no s’ha obert cap
expedient administratiu”, deia.

Veïns es queixen de males olors que provindrien de les fàbriques. Foto: Arxiu

Nou episodi de males olors:
“Vivim un infern respiratori”

» Veïns de Can Pantiquet i de l’Estació Nord es queixen de la pudor
» Vindria presumptament de les fàbriques que hi ha a prop 
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Adjudicats el projecte i les
obres de l’Institut Escola

ESQUIPAMENTS4Parets ja està
més a prop de tenir l’Institut Es-
cola que fusionarà l’Escola Lluís
Piquer i l’Institut La Sínia. I és que
l’Ajuntament ja ha adjudicat la re-
dacció del projecte i de les obres
que han de construir-lo, a l’em-
presa Construcciones Deco SA
per un import que supera els dos
milions d’euros. 

Tot i que des de l’Ajuntament
no han detallat quan es preveu
que comencin les obres tot i la
pregunta que li ha traslladat
aquesta publicació, el que és se-
gur és que finalment el nou edi-
fici s’aixecarà entre l’Escola Llu-
ís Piquer i el pàrquing del Polies-

portiu. Un canvi d’ubicació que a
finals d’any despertava polèmica
perquè amb aquesta modificació
el nou edifici podria acabar sent
més petit del que s’havia plante-
jat en un principi, tot i que final-
ment s’han mantingut les di-
mensions, d’uns 1.500 metres
quadrats, per acollir dues línies
des de 1r fins a 4t d’ESO.

Una notícia que celebra la
comunitat educativa, que ja està
treballant per crear sinergies, ja
que  les direccions de l’escola i de
l’institut han finalitzat aquesta
mateixa setmana les trobades
que han de servir per crear un
projecte educatiu comú.

CELEBRACIÓ4El compte enre-
re s’ha acabat. I és que avui co-
mença la Festa Major de Parets.
L’edició més esperada que per fi
recupera la normalitat després
de tot un mes ple d’actes i acti-
vitats que han servit per anar es-
calfant motors.

L’actor Joan Pera serà l’en-
carregat de donar el tret de sor-
tida, protagonitzant el pregó
que es farà a un quart de vuit de
la tarda, ja que va ser ell qui va
inaugurar el teatre Can Rajoler
que enguany compleix 25 anys.
Un primer acte que anirà segu-
it d’una Holi Fest i de la 22a Nit
del Teatre, que portarà una de-
sena de funcions a diferents es-
pais del municipi. Mentre que la
música serà l’encarregada de
posar punt final a aquest primer
dia de festa, amb les actuacions
dels grups T-Nue i La Banda Bi-
ruji al Parc de la Linera.

Demà, però, serà el dia de
festa més gran. I és que se cele-
braran alguns dels actes centrals
de la 27a Festa de la Pedra del
Diable al llarg de tot el matí, i la

Milla Popular, la festa de l’escu-
ma i la Ruixada a la tarda. Tot
això seguit del Sopar Popular de
Festa Major, del concert de Ma-
nel Fuentes, que farà un tribut a
Bruce Springsteen, i d’altres ac-
tuacions musicals. Mentre que
diumenge serà protagonista la
cultura popular amb gegants i
castells durant el matí, al vespre
amb el correfoc i a la nit amb un

tribut a Fito i Fitipaldis i un
concert de technorumba.

Un conjunt d’actes que aca-
baran dilluns, amb el castell de
focs, el correfoc i la carretillada
final i el concert de fi de festa de
la mà de Els Catarres. Una apos-
ta forta per acomiadar la Festa
Major d’enguany que promet
fer gaudir a tots els assistents i
deixar el llistó ben alt. 

Imatge d’arxiu d’un pregó de la festa. Foto: Heribert Gallardo/Ajuntament

S’acaba el compte enrere: 
avui comença la Festa Major

L’escola Lluís Piquer. Foto: Ajuntament

Solidaritat | Parets recull 14 tones de roba usada
Parets ha donat 14 tones de roba usada a l’entitat Humana durant el primer

trimestre de l’any, l’equivalent a unes 57.000 peces que ara tindran una
segona vida gràcies a la reutilització i el reciclatge que promou l’organització.
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Martorelles es rendeix a la
cervesa al Marto Beer Fest

MARTORELLES4Desenes de
persones van gaudir el passat
dissabte dia 16 del Marto Beer
Fest, el festival de la cervesa ar-
tesana que va omplir l’espai de
Carrencà d’aquesta refrescant
beguda. I és que precisament
aquell dia va ser un dels pitjors
de l’onada de calor. 

En aquesta edició han parti-
cipat fins a vuit cervesers arte-
sans: Comic Beer, Barret cerve-
sers, La Canetenca, Engorile,
Em roda el cap, Hobac, Jugue-
tes perdidos i Eight sun. 

A banda de cervesa, la festa
també va oferir activitats lúdi-
ques, com ara jocs de taula per
a totes les edats, espectacles
de màgia, sortejos de cervesa ar-
tesana dels productors presents
i música en directe. També hi
havia un servei d’acollida in-
fantil gratuït i foodtrucks de
Crepe Diem, Helen’s street food
i La Vaquita.

La festa de la cervesa, que
enguany celebrava la seva ter-
cera edició, es va acabar cap a
la una de la matinada. 

SANT FOST4Ja ha arribat el
moment. Sant Fost ja ha co-
mençat la seva Festa Major, que
durarà fins al pròxim dilluns
dia 25 amb tot un seguit d’acti-
vitats per a tots els públics. 

Tot i que ahir dijous es van
celebrar algunes activitats prè-
vies, serà realment aquesta tar-
da a dos quarts de 10 quan els
santfostencs podran gaudir de
l’inici de les festes, amb el pregó
a càrrec de la Unió Esportiva
Sant Fost. L’inici de les festes
comptarà amb l’actuació de la
Colla Gegantera.

El pregó haurà estat precedit
per una cantada d’havaneres, a
càrrec de la Companyia Arjau, a
la plaça Esbert, a partir de dos
quarts de set de la tarda.  D’a-
questa manera, es donarà el
tret de sortida a tres dies inten-
sos de festa major. Demà dis-
sabte, de fet, serà un dia im-
portant pel que fa als esports, ja
que tindran lloc les 12 hores de
frontó, al Frontó Municipal. Per
altra banda, a dos quarts d’11 del
matí arrencarà el concurs de

paelles, que se celebrarà a l’a-
vinguda Sant Jeroni, cantonada
amb Granja Can Corominas. 

A les set de la tarda hi haurà
la missa en memòria dels difunts
del poble, i a la mateixa hora, al
Pavelló 2, tindrà lloc la Gaming
Fest, un concurs amb videojocs
de la PlayStation 5. L’endemà di-
umenge serà una jornada tre-
mendament familiar, amb un es-
morzar de xurros amb xocolata

i un matí de jocs i tallers per a la
maniada a Can Corominas. De
fet, a la tarda hi haurà inflables
d’aigua al parc Can Corominas i
se celebrarà la Festa Holi, al
davant del Mercadona. 

Per acabar, dilluns dia 25 es
proclamarà la colla guanyado-
ra de les festes i a les 10 de la nit
se celebrarà la fi de festa amb
monòlegs i un show làser a la
plaça de la Vila.

La Festa Holi és tot un clàssic de les festes locals. Foto: Aj de Sant Fost

Sant Fost s’endinsa en una
Festa Major com les d’abans 

El festival va atraure desenes de veïns. Foto: Aj. de Martorelles

Sant Fost | Intoxicats una quarantena d'infants
Al voltant de quaranta infants de dos campus d'estiu que es fan al CEM Can Lladó
s’haurien intoxicat fa pocs dies, tot i que de moment encara se’n desconeixen les
causes. Tots van patir vòmits, diarrea i febre. L’Ajuntament ho està investigant. 
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Montornès esdevé capital 
del patí i el patinet per un dia
CULTURA4La primera edició del
Java Fest va ser un èxit. El festi-
val de cultura urbana, skate i
scooter que va néixer gràcies als
pressupostos participatius Kos-
mos 2022 de Montornès va con-
gregar centenars de joves, tot i la
calor, del dissabte passat.

Totes les activitats van co-
mençar al voltant de les 10 del
matí. Va ser el moment en què es
va celebrar el V International
Scooter Festival Bestial Wolf. Es
tractava d’un concurs, puntuable
pel Campionat de Catalunya de

patinets, en què els participants
havien de demostrar els seus mi-
llors trucs i acrobàcies. La festa va
seguir amb el torneig d’skate.
Com al matí, els concursants van
ensenyar les virgueries de les
quals són capaços i el guanyador
va rebre 300 euros de premi. A la
nit, a partir de les 21 hores, la jor-
nada va acabar amb els concerts
de 00407, Jaca i Kovitch i amb
una sessió de DJ amb Jay Events.
Així mateix, durant tot el dia, els
assistents van poder gaudir de bar-
ra per refrescar-se i food trucks.

MONTMELÓ4Com en els temps
antics, la notícia va arribar per
carta. Qui l’enviava era el direc-
tor de la Demarcació de Carrete-
res de l’Estat, Vicente Vilanova,
i el destinatari l’alcalde de Mont-
meló, Pedro Rodríguez. Amb
data de 16 de juliol, a la carta, el
representant de l’executiu central
informava que les obres per situar
pantalles acústiques a l’autopis-
ta AP-7 al seu pas per Can Tabo-
la havia quedat inclosa en el pro-
jecte Medidas de protección
acústica en la Autopista AP-7 que
té com a objectiu protegir del so-
roll els veïns que viuen a prop de
l’autopista en diversos trams de
la demarcació de Barcelona.

La carta posava fi a una re-
ivindicació històrica tant del ve-
ïnat com del consistori. “Portem
lluitant davant del Ministeri de
forma intensa des de fa més de
10 anys”, ha assenyalat l’Ajun-
tament. De fet, les reunions que
l’administració local i la central
han mantingut són tantes que
l’actual director de la Demarca-
ció de Carreteres és el tercer

càrrec polític d’aquesta mena
que negocia amb el consistori.

Pel que fa a l’obra en si, es po-
sarà una pantalla acústica de
448 metres en dos trams. El
primer tindrà 260 metres de
longitud i tres d’alçada i se situarà
a la zona del carrer d’accés al ce-
mentiri i el pas de la carretera
BV-5003. La segona, de 188 me-
tres de longitud i quatre d’alça-

da, arribarà fins a les proximitats
del Riu Congost.

De moment, el projecte està
redactat i ara alguna empresa
l’haurà d’executar. És per això
que l’alcalde ha escrit al secretari
General d’Infraestructures del
Ministeri de Transports, Mobi-
litat i Agenda Urbana, Xavier
Flores, per “mirar d’accelerar
la contractació”.

Zona de Can Tabola en la qual es posarà la pantalla. Foto: Google Maps

Can Tabola tindrà, per fi,
pantalles acústiques a l’AP-7

La jornada va començar amb el concurs de patinets. Foto: Aj. de Montornès

Obres | L’AP-7 suma un carril a Montornès
El govern espanyol ha fet els primers passos per fer realitat un quart carril 

a l’AP-7 entre Sant Celoni i Montornès. L’obra, encara sobre el paper,
tindrà 22 kilòmetres i suposarà una inversió de 115 milions d’euros.
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Tanca l’escola bressol Niu
Blau després de 45 anys

LA LLAGOSTA4L’escola bres-
sol Niu Blau de la Llagosta, que
va obrir l’any 1977, s’ha vist ob-
ligada a tancar definitivament.
La directora del centre, Roser
Sisó, assegura que la gratuïtat de
P2 a les escoles bressol públiques
que ha establert la Generalitat de
cara al pròxim curs ha estat la
gota que ha fet vessar el got i que
els ha portat a prendre aquesta
decisió, després d’anys de tenir
pocs infants inscrits a causa de
la disminució de la natalitat
(una situació, a més, agreujada
per la pandèmia).

“Per al curs vinent teníem P0
i P1 plens, però P2 buit”, lamenta

Sisó, que alerta que les escoles
bressol privades que no tan-
quin ara ho faran l’any que ve,
quan la Generalitat es planteja
posar tots els cursos gratis. Per
això, la directora del centre es
mostra decebuda amb les insti-
tucions, també amb l’Ajunta-
ment, que creu que en els últims
anys no els ha fet costat. 

Sisó defensa que les escoles
bressol privades són necessàries:
“No tothom es pot adequar als ho-
raris d’una escola bressol pública,
o pot ser que no t’agradi el projecte
educatiu del centre que et toca”,
argumenta. Amb tot, mirant al fu-
tur, ja pensa a “reinventar-se”.

SANTA PERPÈTUA4Moguda Es-
cènica, el festival d’arts de San-
ta Perpètua, ha recuperat aquest
any el seu format i ubicació ha-
bituals, que s’havien vist alterats
per la pandèmia. Així, aquest ju-
liol, l’amfiteatre del parc Central
s’ha tornat a omplir de propos-
tes culturals variades que han es-
tat molt ben acollides per la
ciutadania, tal com celebren des
de l’Ajuntament. Segons el re-
gidor de Cultura, Marçal Solà,
s’ha notat que els veïns tenien
ganes de sortir al carrer i fer ac-
tivitats a l’aire lliure.

Aquest festival aplega en re-
alitat tres propostes: la Central
Musical, Cinema a la Fresca i
Arts al Carrer. D’aquesta mane-
ra, hi ha hagut els concerts de
Koko Jean and The Tonics,
Hugo Arán i The Goliards Co-
llective; s’han projectat les pel·lí-
cules Padre no hay más que uno
2 i Yesterday, i s’han represen-
tat els espectacles Rum Rum,de
la companyia Xip Xap Teatre, i
Qui Cu Qui Què Quina, de la
companyia Nom provisional. 

El regidor Solà ha recordat
que en aquesta edició l’Ajunta-
ment ha volgut donar una em-
penta als músics locals, oferint-
los un espai a la Central Musical.
En la mateixa linía, la projecció
de pel·lícules en el marc del Ci-
nema a la Fresca ha estat possi-
ble gràcies a la col·laboració del
Cineclub Cisco Mosenya.

SOLÀ RESPON A LES QUEIXES
El consistori admet que hi ha
hagut crítiques perquè els concerts
de la Central Musical s’han fet en
dijous. Com a resposta, Solà ha
posat l’accent en què les actua-
cions acabaven com a màxim a
dos quarts de dotze de la nit i que
es va escollir els dijous per facili-
tar l’accés a la majoria dels veïns.

L’últim concert de l’edició d’aquest any. Foto: Josep Cano/Ajuntament

Èxit d’una Moguda Escènica
que ha recuperat el parc Central

Alumnes del centre, l’any 2019. Foto: Facebook (@escolabressolniublau) 

Santa Perpètua | Aportació d’Amazon
L’Ajuntament de Santa Perpètua ha signat un conveni de

col·laboració amb Amazon segons el qual l’empresa aportarà
242.000 euros a la nova urbanització del carrer València.
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CANOVELLES4Canovelles està
de Festa Major. I és que des d’a-
vui i fins dilluns hi ha progra-
mades més de 70 activitats i ac-
tes. Entre els més destacats, el
Concurs de Truites, la Catxarra-
da, el Gran Partit de futbol entre
Cans i Ovelles o les cercaviles i
correfocs. Quatre jornades de
festa que donaran el tret de sor-
tida aquesta tarda amb el pregó,
després de dos anys sense cele-
brar-se amb normalitat.

Comença la 
Festa Major 
de Canovelles

LA ROCA4El cap de setmana
passat,  la Roca es despertava
amb 16 contenidors cremats,
senyals de circulació tombats,  i
tanques tirades al riu Mogent,
entre altres destrosses. Un con-
junt d’actes que l’Ajuntament
ha titllat de “vandàlics” i que han
suposat “un cost important per
a les arques públiques”, diuen.
Per això, la Policia Local ja està
treballant per identificar i san-
cionar als responsables.

Destrosses a 
la Roca per uns
actes vandàlics

LES FRANQUESES4A partir del
setembre, els alumnes de les
Franqueses que cursin des de 1r
fins a 6è de primària tindran ma-
terial escolar gratuït, estiguin
matriculats dins o fora del mu-
nicipi. Aquesta és l’aposta de l'A-
juntament, en la qual invertirà
170.000 euros per comprar pa-
pers, llapis, bolígrafs, llibretes i
qualsevol altre material que es
necessiti a l'aula.

Material escolar
gratuït per als
nens franquesins

CALDES DE MONTBUI4El Punt
Lila instal·lat al parc de Can
Rius durant els actes nocturns de
l’Escaldàrium 2022 ha atès un
total de 350 consultes. Tot i
això, cap nit ha acabat amb cap
intervenció motivada per una
agressió sexual o LGTBIfòbica.
Un fet que celebren des de l’A-
juntament de Caldes, que en-
guany ha treballat per evitar els
espais foscos on sigui més fàcil
assetjar o agredir algú. 

350 consultes al
Punt Lila durant
l’Escaldàrium

LA GARRIGA4Els dies 28, 29,
30 i 31 de juliol i 3 d’agost, la
Garriga tornarà a celebrar la
Festa Major, recuperant de nou
el format previ a la pandèmia. En
total es preparen un centenar
d’activitats que es repartiran a di-
ferents espais a la ciutat i entre
les més importants destaquen els
versots, el vermut musical, el cor-
refoc, el correaigua, el sopar de
festa major i tots els actes de cul-
tura popular.

La Garriga ja
prepara la seva
Festa Major

SANTA EULÀLIA4La Guàrdia
Civil i la Policia Nacional han
desmantellat un laboratori des-
tinat a la producció de drogues
sintètiques, en concret d’MDMA,
a Santa Eulàlia de Ronçana. Una
actuació conjunta que ha acabat
amb 13 detinguts, sis dels quals
ja han entrat a la presó, i que ha
inclòs escorcolls a altres muni-
cipis del voltant i també del Va-
llès Occidental i d’Osona. 

Desmantellat 
un laboratori 
de  drogues

CARDEDEU4Fa només una set-
mana que a Cardedeu funciona el
porta a porta i ja ha aixecat polè-
mica. I és que el mateix divendres,
quan s’implantava aquest model
de recollida residus, es concen-
traven més de 200 persones per
expressar el seu desacord amb el
nou sistema, que consideren que
s’ha tirat endavant sense consul-
tar-se amb la ciutadania i que fun-
ciona amb uns horaris i una fre-
qüència de recollida molt reduïts.

Amb crits de “no al porta a
porta” els manifestants sortien de
l'Ajuntament, on enganxaven
cartells, cap a l'avinguda Rei en
Jaume i fins a la plaça Sant Cor-
neli, on van bolcar alguns conte-
nidors. Una concentració que
sobretot naixia pel malestar que
va aixecar el fet que al ple extra-
ordinari de dimarts passat, que es
convocava per aprovar definiti-
vament el nou servei de recollida
de residus, es va retirar aquest
punt de l’ordre del dia i no es va
poder sotmetre a votació. Però,
tot i això, el porta a porta es va ti-
rar endavant igualment, amb un
decret d’alcaldia.

Segons explicava l’alcalde,
Enric Olivé, van retirar el punt en
adonar-se que el reglament va fer-
se sense els mapes que delimiten
les zones de recollida. “No volem
que se’ns pugui dir que hi ha una
manca de transparència ni que hi
hagi cap dubte”, deia. Per això l’A-
juntament ara ha de redactar un
nou reglament que es tornarà a
debatre al ple del setembre.

Tot plegat, mentre els carde-
deuencs continuen lamentant la
situació, no només per haver

d’acumular la brossa a casa seva,
sinó perquè per a molts aquest
sistema no té sentit quan s’ha d’a-
plicar a blocs de pisos. Una quei-
xa repetida també a la Garriga, on
fa dos mesos la ciutadania es
manifestava contra la implanta-
ció del porta a porta, que en po-
ques setmanes ha aconseguit mi-
llorar el reciclatge del municipi.
I és que, tot i les queixes, aquest
model ha demostrat ser eficient
i per això ja l’aplica el 20% de la
població vallesana.

Concentració de divendres. Foto: Twitter (@ptalaya)

“No al porta a porta”: Queixes
per la nova recollida de residus

El Vallès Oriental aposta 
pel turisme de proximitat 

TURISME4Arrriben les vacances
d’estiu i, amb elles, el boom del
turisme. I més després de la pan-
dèmia. Per això, el Consell Co-
marcal ha arrencat la campanya
‘Apropa’t i viu l’estiu al Vallès
Oriental’. Una proposta que vol
incentivar el turisme de proxi-
mitat, atraient gent de la comar-
ca i d’arreu de Catalunya perquè
gaudeixin d’activitats familiars,
gastronòmiques, naturals, cul-
turals o termals al territori.

Tot i que el Vallès Oriental no
és una comarca turística, se-
gons mostren les dades de l’I-
descat, el més atractiu són el
Montseny i La Roca Village.
Però a la resta de municipis, el
turisme és molt reduït i hi ha
pocs estrangers, que se senten
més atrets per Barcelona o la
Costa Brava. Uns destins amb els
quals és difícil competir i que fan
que la comarca se centri en la fi-
gura del turista local.La Roca Village. Foto: Roca Village

Obres | En marxa les obres del nou enllaç de la C-17
Territori ha començat les obres que milloraran l’enllaç de la C-17 amb la Font

del Ràdium, a Granollers, i que construiran una nova connexió cap a Can
Montcau, a Lliçà. Una actuació que s’allargarà 22 mesos i costarà 7 milions. 
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Esports Bàsquet | Alba Orois, nova base del Club Joventut Badalona 
La directora de joc molletana és l’última incorporació anunciada a la Penya. Exjugadora de l’Escola
Sant Gervasi i del Bàsquet Femení Sant Adrià, i que ha jugat els dos últims cursos a la Universitat de
Maine (NCAA), Alba Orois reconeix que s’identifica “molt amb el projecte i els objectius del club”. 

A darrere d'una de les últimes
autofotos que s'ha fet Pau Gar-
cia (Parets del Vallès, 2001) hi
ha gairebé tota una vida de tre-
ball, esforç i disciplina. Quan el
patinador de l'Artístic Skating
Cunit va agafar el seu mòbil
amb la mà dreta i la medalla
d'or amb l'esquerra, va som-
riure amb tota la cara. L'or ga-
irebé li tapa la boca, però no els
ulls, feliços i esgotats.

La rutina de Garcia és gua-
nyar, guanyar i tornar a gua-
nyar. Als World Games de Bir-
mingham (Alabama, Estats
Units) va ser, de nou, el millor,
amb 276,05 punts, amb l'italià
Alessandro Liberatore, plata, i

l'alemany Tim Schubert, bron-
ze. Garcia va brillar des del
primer moviment i en el pro-
grama llarg i el curt cap rival li
va fer ombra. Ni ell ni Òscar
Molins i Manel Villarroya, els
seus entrenadors, tenen gaire-
bé dies lliures durant l'any.
L'excel·lència no permet massa
jornades lúdiques.

A mitjans d'octubre de
2021, després del seu primer
curs a l'elit, en què va ser el mi-
llor en tots els campionats que

va disputar (Tarragona, Cata-
lunya, Europa i del món), el pa-
retà confessava a Línia Vallès
que no descansava ni una mica
des de setembre de 2020.
"Quan m'entreno al matí, a la
tarda intento fer alguna activi-
tat per desconnectar una mica,
encara que aquell dia tingui
prou energia", confessa. Li en-
canta llegir biografies esporti-
ves i relats inspiradors, i ad-
mira els i les esportistes que
han triomfat anant a contra-
corrent, com el patinador Ja-
vier Fernández, "un pioner que
va aconseguir èxits que mai
ningú s'havia imaginat a Es-
panya" o la jugadora de bàd-
minton Carolina Marín, "que
també ha posat la primera pe-
dra i parla i enraona molt bé".

"Realment em fixo en per-
sones que tenen molt clar què
volen a la vida i que persisteixen
sense saber si podran fer pos-
sible o no el seu somni. Que llui-
tin en un lloc on no hi ha tradi-
ció del seu esport els dona un
plus de mèrit", afegeix, abans de
fer un matís molt interessant.
Un matís o, més aviat, una re-
ivindicació: "Aquí, a Catalu-
nya, el patinatge artístic és for-
ça conegut i hi ha força gent que
em pregunta per què m'hi de-
dico si no és olímpic... A veure...
És un esport com qualsevol al-
tre i segur que és més dur que
altres que sí que formen part del
programa dels Jocs Olímpics".

Garcia conviu amb els sa-
crificis des de fa molts anys.
Amb 16 anys va marxar de casa
per dedicar-se al patinatge ar-
tístic. Segons assegura, a Es-
panya no ho havia fet cap es-

portista abans. En alguns mo-
ments va tenir dubtes sobre si
estava fent el correcte, però ja
té clar que el camí "ha volgut
molt la pena i el repetiria".

Òscar Molins, el tècnic que
el guia des de petit, mai li ha ha-
gut de dir que treballés més.
"Sortia de mi. Jo no era un nen
amb cap talent especial, però sí
amb moltes ganes i que ja volia
patinar de dilluns a diumenge.
Crec que, si he arribat a ser bo,

ha estat per la meva constància
i il·lusió", explica, modest, l'ac-
tual campió d'Europa i del món,
que ha arribat a dormir moltes
vegades amb els patins a prop
"per sentir-m'hi connectat".
Són la seva eina de treball i els
veu "una mica" com si fossin fa-
miliars. "Malgrat que me'ls can-
vio cada any, els tinc respecte i
els sento molt meus. Els estic
molt agraït. Fins i tot, a vegades,
els parlo. Amb ells he viscut els

millors moments de la meva
vida i també els pitjors", en-
raona Garcia.

Per moments durs es refe-
reix a quan ha estat a punt de
llençar la tovallola i tornar a
casa per fer "una vida més tran-
quil·la i normal". Precisament
va ser en una etapa complicada,
quan "no estava bé i no estava
donant el millor de mi a la pis-
ta", quan va començar a treba-
llar també amb Manel Villar-

roya, que "em va proporcionar
un aire nou, justament el que
necessitava, amb la seva ma-
nera de treballar. En aquell
moment tenia discussions amb
l'Òscar, que em demanava el
ritme que ha de tenir un es-
portista que es planteja ser
campió del món i jo no l'estava
donant. Estava tot el dia pre-
ocupat i no acaba de descon-
nectar ni de descansar mai".

Ara, però, Garcia viu un mo-
ment immillorable en la seva se-
gona temporada en la categoria
sènior. "No crec que hi hagi
prou paraules per expressar
com em sento ni tampoc sé
com començar. Només vull dir
que podria mirar als ulls a aquell
nen de 8 anys i dir-li que ho
hem aconseguit, que tot el que
somiava s'ha fet realitat i que el
camí ha valgut molt la pena", re-
sumeix el paretà a Instagram.

Toni Delgado
PARETS

El camí finsa l’ordePauGarcia
» El patinador paretà es proclama campió als World Games de Birmingham (Alabama, els Estats Units)  

» “Realment em fixo en les persones que tenen molt clar què volen a la vida”, confessa Garcia  

Pau Garcia, amb l’or als World Games de Birmingham. Foto: Pau Garcia

Pau Garcia va ser 
el millor amb 276,05
punts, amb Liberatore,
plata, i Schubert, bronze

“Crec que, si he arribat 
a ser bo, ha estat per
la meva constància i
il·lusió”, enraona Garcia
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Viu en línia

Un cap de setmana, una excursió en ple-
na natura, un camí que hauran de fer jun-
tes per retrobar-se, però sobretot per ren-
dir un homenatge pòstum. Un brindis
dedicat a una quarta amiga morta re-
centment. Ella, la Rebeca, estarà sempre
present en aquesta road movie teatral
que es desenvolupa a una muntanya. 
Al Teatre Apolo de Barcelona.

Teatre

Paso a paso
Peter Quilter

El grup de trap en català Flashy Ice
Cream torna aquest estiu amb un EP. Af-
tersun (Delirics) és el títol d’aquest nou
treball que, segons la seva companyia
discogràfica, “és el camí a la llum després
de tanta foscor”. Els de Sabadell pre-
senten en aquest disc cinc cançons, en-
tre les quals hi ha col·laboracions amb 31
FAM o Sexenni, entre altres. 

Música

Siegfried Sassoon va ser un home com-
plex que va sobreviure a la Primera Gue-
rra Mundial i va ser condecorat per la seva
valentia. Va escriure poesia inspirant-se en
el que havia viscut i va ser idolatrat a Lon-
dres. Va mantenir relacions amb diversos
homes mentre intentava acceptar la
seva homosexualitat i va intentar buscar
respostes en el matrimoni i la religió.

Pelis i sèries

Benediction
Terence Davies

Aftersun
Flashy Ice Cream

Gaultier, cinema i moda
El CaixaForum de Barcelona acull, des del passat dia 12 i
fins al 23 d’octubre, una exposició sobre cinema i moda a

partir de la mirada del famós dissenyador Jean-Paul
Gaultier. La mostra inclou peces molt diverses: indumen-
tària, cartells, fotografies i, fins i tot, fragments de pel·lícu-
les. Tots aquests elements exploren la relació que existeix
des de sempre entre el cinema i la moda. El mateix Gaul-
tier és el director artístic i un dels comissaris d’aquesta

exposició, que també ofereix un enfocament sociològic,
abordant temes com l’alliberament de les dones.

Els culers ho han passat molt mala-
ment les últimes temporades i ne-
cessiten alegries. I Joan Laporta en
sap, de donar alegries. La d’aquest
estiu té nom i cognom: Robert Le-
wandowski (Varsòvia, 1988). Als
seus 33 anys, el jugador polonès
ha demostrat amb escreix el seu

talent indiscutible al terreny de joc
i ara està disposat a donar-ho tot al
Barça. Feia temps que s’especulava
amb el seu possible fitxatge pel FC

Barcelona i per fi s’ha fet oficial,
tancant així una etapa brillant al

Bayern de Munic. La notícia ha des-
pertat molta il·lusió entre una afi-
ció blaugrana amb moltes ganes

de recuperar l’autoestima. 

L E W A N D O W S K IQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser una estrella del futbol
Acaba de tancar una etapa brillant al Bayern de Munic

Famosos

Fitxar pel Barça
Feia temps que s’especulava amb la seva arribada al club

Il·lusió
Els culers veuen en aquest fitxatge un bri d’esperança

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Agost del 2021. La narradora i activista
afganesa Nadia Ghulam, veient que els
talibans avancen a l’Afganistan, co-
mença a moure’s desesperadament per
poder ajudar els seus. Aquestes pàgines
van néixer després de converses entre la
Nadia i la periodista Ariadna Oltra, en les
quals van parlar de com han viscut
aquest darrer any ella i els seus familiars.

Llibres

Somiant la pau
Nadia Ghulam

| Stray
Posa’t a la pell d’un gat de carrer que explora una ciberciutat de la

qual ha d’escapar. Un joc d’aventura i acció per a PC, PS4 i PS5. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

NO ELS DEIXIS ENTRAR

Vesteix-te amb roba de colors clars i, si la calor 
ho permet, que et cobreixi una mica la pell

AIGUA ESTANCADA

ROBA ADEQUADA

REPEL·LENTS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

Sembla increïble que un ésser tan petit com un mosquit
pugui arribar a ser tan molest. Però és així: un mosquit
amb ganes de festa et pot arruïnar una migdiada, un bon

àpat o una nit d’estiu. Tot i que no podem fer que desapare-
guin, sí que hi ha maneres de mantenir-los lluny. O, com a mí-
nim, d’evitar que ens piquin.
Quan estem a casa, la lluita principal és prohibir-los l’entra-

da. Si tenim les finestres obertes, el més útil són les mosquite-
res, que s’han d’instal·lar a finestres, portes i altres obertures,
segons les recomanacions del CatSalut. Una altra manera de
protegir-nos és triar la roba adequada: és millor que sigui de
colors clars i, si pot ser, que cobreixi bé el cos (cosa complicada
amb aquestes temperatures, tot s’ha de dir). Hem de tenir en
compte que els ous i les larves dels mosquits acostumen a tro-
bar-se en zones d’aigua estancada properes a la presència hu-
mana. Per tant, cal evitar aquests espais i, si es detecten acu-
mulacions d’aigua a casa, eliminar-les. Per acabar, també
comptem amb l’ajuda dels repel·lents de mosquits, que poden
ser cremes, gels, esprais o polseres. També ho són algunes
plantes i espelmes aromàtiques, que haurem de tenir a prop.

Mantenir els mosquits ben lluny

Instal·la mosquiteres a finestres i portes 
per evitar que els mosquits entrin a casa

Les claus

Els ous i les larves de mosquits solen estar en zones
d’aigua estancada properes als humans: evita-les

Fes servir cremes, esprais i polseres repel·lents 
de mosquits, així com plantes i espelmes aromàtiques
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